



BACKGROUND
FICHE D'INFORMATION



Getting to Zero


Obama, Canada and the global movement to abolish nuclear weapons



with **Dr. Bruce Blair**
President, World Security Institute and
Co-ordinator of Global Zero, Washington D.C.

Tuesday, May 12, 2009
12 to 2 pm | Sheraton Ottawa
150 Albert Street, Ottawa

LUNCHEON
tickets: \$40
RSVP
613 233-1982
pgsadmin@web.ca



PHYSICIANS FOR GLOBAL SURVIVAL
MÉDECINS POUR LA SURVIE MONDIALE
CANADA



ican International Campaign To
Abolish Nuclear Weapons

Viser le Zéro : Obama, le Canada et le mouvement mondial pour l'abolition des armes nucléaires

avec le D^r Bruce Blair
Président du World Security Institute
Coordonnateur de Global Zero, Washington, D.C.

Le mardi 12 mai 2009 | de 12 h à 14 h
Au Sheraton Ottawa, 150 rue Albert
Déjeuner, 40 \$, RSVP 613 233-1982 pgsadmin@web.ca

Media Contact: Steven Staples, Rideau Institute
613-565-9449 (office) 613-290-2695 (cell)
[sstaples@rideauinstitute.ca](mailto:ss Staples@rideauinstitute.ca)



Bruce G. Blair is the president of the Center for Defense Information and World Security Institute, a nonprofit organization that he founded in 2000 to promote independent research and journalism on global affairs. In addition, he is the executive producer for *Azimuth Media* and *Foreign Exchange with Daljit Dhaliwal*, and publisher of *Washington ProFile*, *Washington Observer*, *Washington Prism* and *Taqrir Washington*. Dr. Blair is an expert on U.S. and Russian security policies, specializing in nuclear forces and command-control systems. He has frequently testified before Congress and has taught security studies as a visiting professor at Yale and Princeton universities. In 1999, he was awarded a MacArthur Fellowship Prize for his work and leadership on de-alerting nuclear forces.

Dr. Blair was a senior fellow in the Foreign Policy Studies Program at the Brookings Institution from 1987 to 2000. In previous positions, he served as a project director at the Congressional Office of Technology Assessment from 1982 to 1985. From 1970 to 1974, Dr. Blair served in the U.S. Air Force, serving as a Minuteman ICBM launch control officer and support officer for the Strategic Air Command's Airborne Command Post.

He is the author of numerous books and articles on security issues in such publications as *Scientific American*, *National Interest*, *The New York Times*, and *The Washington Post*. His books include *Strategic Command and Control* (Brookings, 1985), winner of the Edgar S. Furniss Award for its contribution to the study of national security; *Crisis Stability and Nuclear War* (Oxford, 1988; co-editor); *The Logic of Accidental Nuclear War* (Brookings, 1993); and *Global Zero Alert for Nuclear Forces* (Brookings, 1995). He is currently writing a new book on U.S. strategic policy.

Bruce G. Blair est le président du *Center for Defense Information* et du *World Security Institute*, organismes à but non lucratif qu'il a fondés en 2000 dans le but de promouvoir l'indépendance de la recherche et du journalisme sur les affaires mondiales. Il est aussi le chef de production de *Azimuth Media* et de *Foreign Exchange with Daljit Dhaliwal*, et l'éditeur des *Washington ProFile*, *Washington Observer*, *Washington Prism* et *Taqrir Washington*. Expert de la politique de sécurité des États-Unis et de la Russie, le Dr Blair s'est spécialisé dans les forces nucléaires et les systèmes de commandement et de contrôle. Il a maintes fois témoigné devant le Congrès, en plus d'enseigner sur les questions de sécurité et d'être professeur invité aux universités Yale et Princeton. Le prix MacArthur Fellowship lui a été décerné en 1999, pour ses travaux et son leadership en faveur de la diminution du niveau d'alerte des forces nucléaires.

De 1987 à 2000, le Dr Blair a été agrégé supérieur de recherches au programme d'études en politique étrangère de la Brookings Institution. De 1982 à 1985, il a été directeur de projet au Congressional Office of Technology Assessment. Et de 1970 à 1974, le Dr Blair a servi dans l'aviation étasunienne à titre de contrôleur du lancement des ICBM Minuteman, et d'agent de soutien au poste de commandement volant du Strategic Air Command.

Le Dr Blair a écrit de nombreux articles sur les questions de sécurité, parus dans *Scientific American*, *National Interest*, *The New York Times*, et *The Washington Post*. Il a écrit aussi des ouvrages dont *Strategic Command and Control* (Brookings, 1985), qui lui a valu le prix Edgar S. Furniss pour sa contribution à l'étude de la sécurité nationale; *Crisis Stability and Nuclear War* (Oxford, 1988; coédition); *The Logic of Accidental Nuclear War* (Brookings, 1993); et *Global Zero Alert for Nuclear Forces* (Brookings, 1995). Il rédige en ce moment un nouvel ouvrage sur la politique stratégique des États-Unis.



Global Zero is a global initiative to eliminate nuclear weapons. The threat of proliferation and nuclear terrorism has led to a growing

chorus of world leaders calling for the elimination of all nuclear weapons, including Russian Prime Minister Vladimir Putin and U.S. President-elect Barack Obama. Global Zero will support these leaders in this endeavor by combining high-level policy work with global public outreach to achieve a comprehensive agreement to eliminate all nuclear weapons worldwide through phased and verified reductions. Global Zero is a new international initiative launched in Paris Dec. 8-9, 2008 by 100 political, military, business, faith and civic leaders from across political lines.

Global Zero is developing a step-by-step policy plan for the phased elimination of nuclear weapons - the Action Plan - and is committed to building broad-based public support through worldwide media and online communications and grassroots organizing. To finalize the step-by-step plan, Global Zero will form an international commission of distinguished political and military leaders and policy experts from key countries. Jointly led by two prominent individuals - one from Russia and one from the United States - to be named soon, the Global Zero Commission will emphasize establishing a Russian-U.S. partnership to work for the elimination of nuclear weapons.

At its public launch, Global Zero leaders announced that they will convene a Global Zero World Summit bringing together hundreds of leaders in early 2010. They also released the results of their recently commissioned poll of 21 countries that shows overwhelming worldwide public support for an international agreement to eliminate all nuclear weapons.

Global Zero est une initiative globale pour éliminer les armes nucléaires. La menace découlant de leur prolifération et du terrorisme nucléaire a poussé un nombre croissant de dirigeants dans le monde - dont le président étasunien Barack Obama et le premier ministre russe Vladimir Poutine - à plaider pour l'élimination de toutes les armes nucléaires. Global Zero aidera les dirigeants à s'y employer en conjuguant l'intervention politique de haut niveau et le rayonnement global, de façon à parvenir à une entente intégrale pour éliminer toutes les armes nucléaires du monde, au moyen de réductions progressives vérifiées. Global Zero, la nouvelle initiative internationale a été lancée par 100 dirigeants des milieux politiques, militaires, religieux, civiques et d'affaires de tous les horizons politiques, à Paris, les 8 et 9 décembre 2008.

Global Zero développe un plan d'élimination progressive des armes nucléaires - le Plan d'action - et est résolue à bâtir une vaste base d'appui public partout dans le monde en faisant de l'organisation à la base et des communications médiatiques et en ligne. Pour finaliser le plan progressif, Global Zero formera une commission internationale composée de dirigeants politiques et militaires distingués et de spécialistes politiques issus de pays clés. Sous la direction conjointe de deux personnalités éminentes - l'une de Russie, l'autre des États-Unis - qui seront nommées bientôt, la Commission Global Zero se concentrera sur la création d'un partenariat Russie/États-Unis qui œuvrera à l'élimination des armes nucléaires.

Lors du lancement public de Global Zero, ses dirigeants ont annoncé la convocation d'un Sommet mondial de Global Zero réunissant des centaines de dirigeants au début de 2010. Ils ont aussi publié le résultat d'un récent sondage commandé dans 21 pays; partout dans le monde l'appui du public s'est manifesté d'une manière écrasante en faveur d'une entente internationale pour éliminer toutes les armes nucléaires.



Dr. Michael A. Dworkind is a peace activist and the founding president of Professionel de la santé pour la survie mondiale, the Quebec chapter of Physician's for Global Survival. He is currently board member of PGS and the International Delegate for International Physicians for Prevention of Nuclear War.

Dr. Dworkind is Associate Professor of Family Medicine at the McGill School of Medicine, a fellow of the College of Family Physicians of Canada. He is a consultant in pain and palliative care at the Jewish General Hospital.



PHYSICIANS FOR GLOBAL SURVIVAL
MÉDECINS POUR LA SURVIE MONDIALE
CANADA

Physicians for Global Survival (PGS): PGS, a charitable organization formed in 1980, is the Canadian affiliate of International Physicians for the Prevention of Nuclear War (IPPNW), which is the only international medical organization dedicated to preventing nuclear war. PGS recognizes that the catastrophic health and environmental consequences of a nuclear war are at the extreme end of a continuum of armed violence that undermines health and security. IPPNW and PGS are committed to studying the root causes of armed conflict from a public health perspective and to educating others. PGS promotes nonviolent means of conflict resolution and social justice in a sustainable world. Through examination of the connections between nuclear weapons and nuclear energy, PGS and IPPNW are now concerned about global energy sustainability and climate change issues. For its work, IPPNW was awarded the Nobel Peace Prize in 1985.

Le D^r Michael A. Dworkind est un militant pacifiste et le président fondateur des Professionnels de la santé pour la survie mondiale, la section québécoise des Médecins pour la survie mondiale. Il siège actuellement au C.A. de MSM et il est délégué international pour les International Physicians for Prevention of Nuclear War.

Le D^r Dworkind est professeur agrégé de médecine familiale à l'école de médecine de l'Université McGill, boursier du Collège des médecins de famille du Canada, et consultant en soins palliatifs à l' Hôpital général juif - Sir Mortimer B. Davis.

Médecins pour la survie mondiale (MSM) : MSM est une organisation charitable fondée en 1980, affiliée canadienne de l'association internationale de médecins pour la prévention de la guerre nucléaire (I.P.P.N.W.), seule organisation médicale internationale vouée à prévenir la guerre nucléaire. M.S.M. reconnaît que les conséquences catastrophiques d'une guerre nucléaire sur la santé et l'environnement se situent à l'extrémité la plus grave d'un continuum de violence armée qui mine la santé et la sécurité. I.P.P.N.W. et M.S.M. se sont engagés non seulement à étudier les causes de base du conflit armé du point de vue de la santé publique mais aussi à instruire les autres. M.S.M. promeut les moyens non violents de résolution du conflit et la justice sociale dans un monde durable. À travers l'examen des relations existantes entre les armes nucléaires et l'énergie nucléaire, M.S.M. et I.P.P.N.W. se soucient maintenant de la durabilité de l'énergie globale et des problèmes dus au changement climatique. Pour ses recherches, I.P.P.N.W. a reçu le prix Nobel pour la paix en 1985.



Launched in 2007, The International Campaign to Abolish Nuclear Weapons (ICAN) is a campaign initiated by the International Physicians for the Prevention of Nuclear War (IPPNW), a federation of medical professionals in 60 countries.

They have joined with mayors, civil society groups, non-government organizations, churches and citizens to demand an end to nuclear weapons through a **Nuclear Weapons Convention** which will make nuclear weapons illegal, banning their development, possession, use and threat of use.

IPPNW received the Nobel Peace Prize in 1985 for uniting doctors across the Cold War divide to raise awareness of the threats posed by nuclear weapons. Its prescription for survival was, and remains, the complete elimination of nuclear weapons.

ICAN focuses on the roots of the nuclear weapons problem - the continued possession of nuclear weapons by a small minority of countries who risk their use by design, accident, miscalculation or by terrorists, and whose weapons are an incentive to others to also become nuclear armed.



The Hon. Douglas Roche, O.C., is an author, parliamentarian and diplomat, who has specialized throughout his 35-year public career in peace and human security issues. He lectures widely on peace and nuclear

disarmament themes.

Lancée en 2007, la **International Campaign to Abolish Nuclear Weapons** (ICAN) est une initiative des International Physicians for the Prevention of Nuclear War (IPPNW), qui est une fédération de professionnels de la médecine présente dans 60 pays.

La ICAN et les IPPNW se sont joints aux maires ainsi qu'aux groupes de la société civile, aux organismes non gouvernementaux, aux Églises et aux citoyens pour demander que l'on mette fin aux armes nucléaires au moyen d'une **Convention sur les armes nucléaires** qui les rende toutes illégales et qui en interdise le développement, la possession, l'utilisation et la menace d'utilisation.

En 1985, les IPPNW ont reçu le prix Nobel de la paix pour avoir uni les médecins en pleine division de la guerre froide, pour faire prendre conscience de la menace que constituaient les armes nucléaires. À l'époque et encore aujourd'hui, les IPPNW prescrivent l'élimination complète des armes nucléaires pour la survie.

La ICAN s'attaque à la racine du problème des armes nucléaires - le fait qu'un petit nombre de pays continuent d'avoir en leur possession des armes nucléaires qui risquent d'être utilisées à dessein ou par accident, par erreur de calcul ou par des terroristes, et qui incitent d'autres pays à se doter d'armes nucléaires.

Au fil de ses 35 années de vie publique, M. Douglas Roche, O.C. - auteur, parlementaire et diplomate - s'est spécialisé dans les questions de paix et de sécurité humaine. Il est invité partout pour donner des conférences sur des thématiques liées à la paix et au désarmement nucléaire.

M. Roche a été sénateur et parlementaire ainsi qu'ambassadeur du Canada pour le

Mr. Roche was a Senator, Member of Parliament, Canadian Ambassador for Disarmament, and Visiting Professor at the University of Alberta. He was elected Chairman of the United Nations Disarmament Committee at the 43rd General Assembly in 1988.

The author of 19 books, his latest is his Memoirs, *Creative Dissent: A Politician's Struggle for Peace*, published by Novalis in 2008. A previous book, *The Human Right to Peace* (Novalis, 2003), was the Canadian Book Review Annual Editor's Choice scholarly selection for July-August 2005. He has contributed chapters to 20 additional books.

Mr. Roche holds seven honorary doctorates from Canadian and American universities and has received numerous awards for his work for peace and non-violence, including the Mahatma Gandhi Foundation for World Peace Award (Canada) and the United Nations Association's Medal of Honour. In 1995, Pope John Paul II presented him with the Papal Medal for his service as Special Adviser on disarmament and security matters, and in 1998 the Holy See named him a Knight Commander of the Order of St. Gregory the Great. He received the 2003 Peace Award of the Canadian Islamic Congress and the 2005 Luminosa Award for Unity from the Focolare Movement, North America. In 2005, he was given Lifetime Achievement awards from both the Canadian Pugwash Group and the Nuclear Age Peace Foundation. He is an Officer of the Order of Canada.

Mr. Roche was the founding Chairman of the Middle Powers Initiative, an international network of eight non-governmental organizations specializing in nuclear disarmament issues. He retired from the Senate in 2004.

désarmement et professeur invité à l'université de l'Alberta. Il a été élu président du Comité des Nations Unies pour le désarmement lors de la 43^e assemblée générale de l'organisation, en 1988.

Il a écrit 19 livres dont ses mémoires, *Creative Dissent: A Politician's Struggle for Peace*, paru chez Novalis en 2008, sont le plus récent. Son livre intitulé *The Human Right to Peace* (Novalis, 2003) a été le choix des éditeurs lors de la sélection de juillet/août 2005 du Canadian Book Review Annual. Il a rédigé des chapitres d'une vingtaine d'autres ouvrages.

Titulaire de sept doctorats *honoris causa* remis par des universités du Canada et des États-Unis, M. Roche a également reçu de nombreux prix pour son travail en faveur de la paix et la non-violence, dont le prix de la Gandhi Foundation for World Peace (Canada) et la médaille d'honneur de la United Nations Association. En 1995, le pape Jean-Paul II lui a remis la Médaille papale pour ses services à titre de Conseiller spécial sur les affaires de désarmement et de sécurité et, en 1998, le Saint-Siège l'a fait Chevalier Commandeur de l'Ordre de Saint-Grégoire le Grand. En 2003, le Canadian Islamic Congress lui a décerné son prix de la paix. En 2005 le mouvement Focolare d'Amérique du Nord lui a remis le prix Luminosa pour l'unité, et les organisations Canadian Pugwash et Nuclear Age Peace Foundation lui ont décerné des prix pour l'ensemble de son œuvre. M. Roche est Officier de l'Ordre du Canada.

M. Roche est le Président fondateur de la Middle Powers Initiative, un réseau international de huit organismes non gouvernementaux spécialistes des questions de désarmement nucléaire. Il a pris sa retraite du sénat en 2004.